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نگـــــره
  انتقاد دبیرکل جمعیت زینب 

از وزارت کشور
 مانع از برگزاری 

مجمع عمومی شدید
ظاهرا تشکل های غیراصلاح طلب هم 
انتقاداتی به وزارت کشور دولت سیزدهم 
دارند مانند جمعیت زینب که این روزها 
به خاطر اظهارات دبیر کمیسیون ماده 
10 احزاب ناراحت است. ماجرا از هفته 
پیش آغاز شد که محسن اسلامی، دبیرکل 
کمیسیون ماده 10 قانون نحوه فعالیت 
احزاب و گروه های سیاسی چند روز قبل 
گفت: با توجه به اتمام پروانه فعالیت حزب 
جامعه زینب)س(، دبیرکل و اعضای شورای 
مرکزی، امکان ادامه فعالیت ندارند.   روز 
گذشته اعظم حاجی عباسی دبیرکل جامعه 
زینب )س( نامه های این حزب به وزارت 
کشور را در اختیار »آرمان ملی« قرار داد. 
اعظم حاجی اسلامی نوشته است: » در ایام 
عزاداری سرور و سالار شهیدان حضرت 
. الحسین علیه السلام هستیم و  . . باعبدا ا
اطلاعیه خود را متبرک می کنم به کلام 
نورانی حضرت : به دست مگیر مگر آنچه 
را که خود را برای آن سزاوار می دانی؛  
جناب آقای دکتر اسلامی مدیرکل محترم 
سیاسی وزارت کشور. سلام علیکم شما 
را نصیحت می کنم ؛ با توجه به مسئولیت 
خطیر و مهمی که دارید یکبار قانون احزاب 
و اساسنامه ای را که وزارت کشور تنظیم و 
به احزاب را مطالعه فرمایید.  قانون اساسی 
جمهوری اسلامی ایران بر دو پایه جمهوریت 
و اسلامیت تشکیل شده که یکی شیوه و 
دیگری محتوای آن بوده که جهت این نظام 
حکومتی را تعیین می نماید.  جمهوریت 
اسلامیت  و  به شیوه دموکراسی  یعنی 
محتوای این شیوه حکومت داری است.  
دموکراسی در ایران به اسلامیت مزین شده 
لذا مسئولیت کسانی که عهده دار پست ها 
و منصب ها می شوند را سنگین تر می نماید. 
مهم ترین رکن جمهوریت، احزاب هستند و 
بدون حضور احزاب در عرصه های تصمیم 
گیری، تصمیم سازی، تعیین مدیران و 
نظارت بر عملکرد دولتمردان و مجلس،  
ماهیت احزاب خدشه دار شده و فعالیت 
احزاب نمایشی و در حد ایجاد شور انتخاباتی 
تنزل پیدا می کند.  با این مقدمه و اهمیت 
احزاب در نظام جمهوری اسلامی انتظار 
می رود در مورد احزاب، تخصصی رفتار شود 
و سخنانی موجب تشویش اذهان عمومی 
نگردد. جنابعالی فرمودید: پروانه فعالیت 
حزب جامعه زینب )س( به اتمام رسیده 
و دبیرکل و اعضای شورای مرکزی امکان 
ادامه فعالیت ندارند ! لازم به ذکر است که 
جامعه زینب )س( در موعد مقرر )بهمن 
ماه 1۴00( و طبق اساسنامه، نامه های 
برگزاری مجمع عمومی را جهت اطلاع و 
حضور نماینده وزارت کشور برای نظارت 
بر انتخابات خطاب به جنابعالی ارسال کرده 
اما وزارت کشور ، مانع از برگزاری مجمع 
عمومی شده است. )مدارک و مستندات 
موجود است( جناب آقای اسلامی شما 
بر چه اساسی در مورد یک حزب با سابقه 
درخشان، ولایی، انقلابی با جمعیت کثیر 
اعضا و مولود انقلاب اینگونه غیرحرفه ای 
نظر می دهید؟  مگر نمی دانید که پروانه 
فعالیت برای احزاب یا صادر می شود و یا 
باطل می گردد و کسانی که الفبای احزاب را 
می دانند نمی گویند مهلت پروانه فعالیت یک 
حزب به پایان رسیده ! چراکه چنین چیزی 
برای اولین بار از زبان شما شنیده شده است 
امیدوارم از نصیحت خواهر زینبی خود مکدر 
نشده باشید.  در خاتمه انتظار دارم گفته 
خود را در مورد حزب جامعه زینب )س( 

تصحیح بفرمایید.« 
   مروری بر تاریخچه جمعیت زینب

جامعه زینب یکی از گروه های سیاسی 
اصولگرا در ایران است که جزو اولین احزاب 
زنان به شمار می آید و اعضای آن را زنان 
تشکیل می دهند. این گروه در سال 1۳۶۵ 
تأسیس شد و در سال 1۳۷0 موفق به اخذ 
مجوز فعالیت از وزارت کشور گردید. این 
حزب یکی از 1۴ تشکل عضو جبهه پیروان 
خط امام و رهبری بوده است. بنیانگذار و 
دبیرکل پیشین این حزب مرحوم مریم 
بهروزی نماینده مجلس شورای اسلامی و 
یکی از اعضای ۹۹ نفر است. مرضیه وحید 
دستجردی اولین وزیر زن جمهوری اسلامی 

از اعضای اصلی جامعه زینب است. 

آرمان ملی – مطهره شفیعی: در رأی 
صادره توسط دادگاه، برای اولین بار وزیر راه و 
شهرسازی، وزیر آموزش و پرورش و وزیر کشور به 
دلیل وجود نقایص سازمانی، مکلف به عذرخواهی 
از خانواده مقتول شدند.  معاون دادستان مرکز 
خراسان رضوی گفت : برای نخستین بار در 
کشور با پیگیری های قضایی و صدور رأی دادگاه، 
مسئولان کشور موظف به عذرخواهی از خانواده 
کودک مقتول در مشهد شدند. نیره عابدین زاده 
افزود: در پی حادثه دلخراش قتل عمدی یک 
کودک در اردیبهشت ماه سال 1۳۹۷ اقدامات 
ویژه قضایی آغاز و پس از طی کلیه تشریفات و 
فرآیندهای قانونی، متهم در تیرماه همان سال 
به دار مجازات آویخته شد. وی خاطر نشان کرد: 
اقدامات دستگاه قضایی در خصوص این پرونده به 
صورت ویژه صورت گرفت و به رغم اتفاق ناگواری 
که افتاده بود، متهم در کمترین زمان ممکن به 
سزای اعمالش رسید. عابدین زاده افزود: نقطه 
قابل توجه در این ماجرا این است که در رأی 
صادره توسط دادگاه، برای اولین بار وزیر راه و 
شهرسازی، وزیر آموزش و پرورش و وزیر کشور به 
دلیل وجود نقایص سازمانی، مکلف به عذرخواهی 

از خانواده مقتول شدند. 
  حکم برای وزرای روحانی 

حکم دادگاه مشهد برای سه وزیر از جهاتی 
دارای اهمیت است. نخست اینکه چنین آرایی 
در قوه قضائیه کم یا بی سابقه بوده و کمتر شنیده 
شده شخص وزیر مکلف به عذرخواهی شود. 
مشخص نیست چرا در زمان فعالیت آن دولت 
حکمی برای سه وزیر صادر نشد و پس از گذشت 
 یکسال از عمر دولت سیزدهم چنین رایی

 صادر شد. 

  هراس اصولگرایان از عذرخواهی
به طور کلی به نظر نمی رسد سه وزیر نامبرده 
با عذرخواهی مشکلی داشته باشند البته باید 
دفاعیات آنها هم منتشر شود. اصلاح طلبان و 
اعتدالیون ابایی از عذرخواهی ندارند چنانکه 
اردیبهشت ۹۶ محمدرضا تابش نایب رئیس 
فراکسیون امید مجلس در ارزیابی از عملکرد 
وزارت اطلاعات، عذرخواهی این وزارتخانه از 
مردم در ماجرای قتل های زنجیره ای و تعطیل 
کردن مجموعه شرکت های اقتصادی وابسته 
را موجب افزایش محبوبیت و کارآمدی این 
وزارتخانه عنوان کرد. یا ۳ اردیبهشت سالجاری 
فائزه هاشمی ضمن ارائه توضیحی درباره 
سخنانش در فیلم منتشر شده، از »مؤمنان 
توهین آمیزی  برداشت  که  آزاداندیشی 
قابل  نکته  خواست.  پوزش  داشته اند«، 
 تامل آنجاست که کمتر شاهد عذرخواهی

 اصولگرایان هستیم. 

  روایت حقوقی یک  رای 
یک وکیل دادگستری به تشریح رأی دادگاه 
مشهد پرداخت. نعمت احمدی نوشته است: 
»در خبرها آمده ، دادگاهی در مشهد در جریان 
رسیدگی به پرونده ربایش و قتل کودکی در 
سال ۹۷ حکم داده که وزیر راه و شهرسازی، وزیر 
آموزش و پرورش و وزیر کشور دولت وقت باید از 
خانواده مقتول عذرخواهی کنند. نمی دانم مبنای 
رأی دادگاه مشهد در مورد وزرا چیست و این 
سه وزیر چه مسئولیتی در رابطه با قتل کودک 
مشهدی باید می داشتند و کوتاهی آنها چه بوده 
است؟ چون ما یا جرم داریم، یا تقصیر و یا قصور. 
در جرم فعل و ترک فعلی که انجام می گیرد و در 
پی آن اتفاقاتی می افتد چه از باب ترک فعل و چه 
از بابت خود فعل. اما در مورد مسئولیت ها مثل 
مسئولیت مدنی از باب مسئولیت حاکمیتی که 
این افراد دارند راه خوبی است که از حالا بیاییم 
به این مسیر برویم که بگوییم بله حاکمیت از 

باب اینکه باید امنیت را در جامعه ایحاد کند، 
مسئول است. چرا که مردم در اذن حاکمیت 
هستند. اگر این رویکرد در جامعه جا بیفتد حتی 
به صورت نمادین، تحول مثبت و ارزنده ای است، 
زیرا در ایران، کمتر اتفاق می افتد که مقام و مدیری 
عذرخواهی کند. مساله استعفا هم که کمیاب تر 
است. این در حالی است که فرهنگ عذرخواهی 
و استعفا کاملا در کشور های توسعه یافته، تبدیل 
به فرهنگ شده و رخدادی غیرعادی نیست. 
به عنوان نمونه، اخیرا، در یکی از کشور های 
اسکاندیناوی، یکی از وزرا در مسافرتی، از هتل 
محل اقامت خود، دو تلفن به منزل خود زده 
بود و هزینه این دو مکالمه را روی هزینه اتاق و 
از محل پول دولت پرداخت کرده بود، وقتی این 
موضوع، رسانه ای شد، وزیر استعفا داد. بنابراین، 
تقویت و نهادینه کردن فرهنگ مسئولیت پذیری 
و عذرخواهی، یقینا، گامی به جلوست. البته ابتدا 
باید قصور و تقصیر مشخص و محرز شود تا در 
مرحله بعدی، مطالبه عذرخواهی یا استعفای مقام 
و مدیر مربوطه شکل گیرد. من متن رأی دادگاه 
را ندیده ام و نمی دانم قاضی به استناد چه فعل یا 
ترک فعلی از ناحیه وزرای مربوطه رأی را صادر 
کرده، اما نکته اصلی اینجاست که ما در قانون، 
اعاده حیثیت، جبران خسارت و امثال اینها را 
داریم اما الزام به عذرخواهی نداریم. علاوه بر این، 
مشخص نیست، منشاء این رأی از باب مسئولیت 
این سه وزیر کجاست و مثلا، وزیر راه و همین طور، 
وزرای آموزش و پرورش و کشور. باید چکار 
می کردند تا کودک، ربوده نشود؟ این موضوع 
اگر در رأی روشن و رسانه ای شود، می توان نقد 
حقوقی دقیق تری داشت و افکارعمومی هم از 
پشتوانه حقوق و استدلال قاضی مطلع می شوند.«

 »آرمان ملی« تحولات پیرامون تفکیک وزارت صمت را بررسی می کند

تشکیل وزارت بازرگانی در ابهام
    نماینده اردبیل: وضعیت وزارت صمت تعیین تکلیف نشود، استیضاح به جریان خواهد افتاد 

آرمان ملی-  حمید شجاعی: اوایل تیرماه بود که رئیس مجلس 
در صحن علنی از عزم دولت برای تفکیک وزارتخانه صمت و 
تشکیل وزارت بازرگانی خبر داد و گفت تا 2 ماه آینده یعنی شهریور 
ماه دولت طرح تفکیکی خود و 2 وزیر پیشنهادی را به مجلس 
معرفی خواهد کرد. حال صحبت اینجاست که دو ماه گذشته و از 
تیر به شهریور رسیدیم؛ اما از قضا دولت هنوز نه طرحی ارائه کرده و 
نه گزینه ای پیشنهاد داده است. پرسش اینجاست که اساسا دولت 
از ابتدا برای این کار عزمی داشته است؟ اگر چنین بوده پس چرا 
هنوز در خصوص طرح تفکیکی و گزینه های خود به جمع بندی 
نرسیده است؟ البته شاید طی روزهای آینده شاهد این اتفاق باشیم؛ 
اما اینکه در هفته دولت تکلیف یکی دو وزارتخانه مثل وزارت کار که  
با سرپرست اداره می شود و وزارت صمت قرار بر تفکیک داشته؛ اما 
هنوز وزیر سابق در آن مستقر است هنوز مشخص نیست چندان 
صورت خوشی ندارد و رئیس جمهور باید هر چه سریع تر فکری 

برای ترمیم کابینه اش داشته باشد. 
   تفکیکی که انجام نشد

عملکرد برخی وزرای اقتصادی و عدم کنترل قیمت ها در 
بازارهای مختلف به ویژه مایحتاج عمومی جامعه و تاثیر آن بر 
زندگی و معیشت مردم باعث شده تا همچنان شاهد نارضایتی هایی 
از سوی مردم نسبت به وضع معیشتی خود باشیم. چه اینکه 
به اذعان بسیاری از کارشناسان اقتصادی پرداخت یارانه ۳00 
و ۴00 هزارتومانی نیز نتوانسته تاثیر چندانی در بهبود وضع 
زندگی و سفره مردم داشته باشد. همین مسائل در کنار برخی 
ناکارآمدی های مدیریتی بود که پس از قریب به ۹ ماه حجت ا... 
عبدالملکی؛ وزیر کار از قطار دولت پیاده شد و با استعفای خود به 
عنوان نخستین خروجی دولت معرفی شد. هرچند که در همان 

اثنا صحبت از استیضاح وزرای مختلفی چون فاطمی امین، وزیر 
صمت، خاندوزی؛ وزیر اقتصاد و حتی رستم قاسمی، وزیر راه نیز 
به میان آمد؛ اما مسائلی چون افزایش قیمت ها، گرانی، معیشت 
مردم و مباحث مربوط به خودرو موجب شد تا بهارستان نشینان با 
جدیت استیضاح وزیر صمت را دنبال کنند و پس از یکی دو جلسه 
که فاطمی امین به مجلس رفت و نتوانست نمایندگان را نسبت 
به عملکرد خود و مجموعه وزارتخانه قانع کند نمایندگان طرح 
استیضاح وی را به جریان انداختند. با این حال در شرایطی که 
به نظر می رسید وزیر صمت با استیضاح نمایندگان  شاید دومین 
خروجی دولت  باشد؛ اما به ناگاه در یک جلسه از مجلس ورق 
برگشت و شرایط به گونه دیگری شد. چنانکه طرح دولت برای 
تفکیک وزارت صمت به 2 وزارتخانه صنایع و معادن و بازرگانی و 
تجارت باعث شد تا استیضاح به محاق فراموشی برود و نمایندگان 
نیز در حمایت از رئیس مجلس منتظر طرح دولت برای تفکیکی 
این وزارتخانه و معرفی 2 وزریر ماندند. چنانکه در همان زمان 
محمد باقر قالیباف در صحن علنی مجلس گفت: » از نمایندگان 
درخواست دارم چون دولت تصمیم به اقدام دارد و با لایحه به دنبال 
اصلاح هستند، فرصت دو ماهه به دولت بدهیم و مطمئنیم که این 
کار انجام می شود.« با این همه فرصت 2 ماهه مجلس به دولت 
نیز به اتمام رسیده اما هنوز دولت نه طرحی برای تفکیک وزارت 
صمت به مجلس ارائه کرده و متعاقب آن نه گزینه های پیشنهادی 
خود برای تصدی پست وزارت به مجلس معرفی کرده است. همین 
مساله است که باعث شده  برخی بر این باور باشند که دولت در 
آن مقطع زمانی به دنبال خرید وقت و صد البته لغو استیضاح وزیر 
صمت بوده است.  چنانکه علی بابایی کارنامی عضو کمیسیون 
اجتماعی مجلس می گوید: » استیضاح فاطمی امین براساس 

تشخیص رئیس مجلس مطرح نشد، البته قالیباف هم براساس 
درخواستی که خود رئیس جمهور از رئیس مجلس کرده بود، این 
کار را انجام داد و این رویه عرف است. به عبارت دیگر رئیس جمهور 
از رئیس مجلس درخواست کرد که به شرطی که شما وزیر صمت 
را استیضاح نکنید، من این کار را می کنم، لذا رئیس مجلس هم از 
ما خواهش کرد.« حال با وجود تاکیدات چندباره سخنگوی دولت 
در این دو ماه در خصوص تفکیک وزارت صمت و تشکیل وزارت 
بازرگانی و معرفی وزیر هنوز هم هیچ اراده ای برای این مهم مشاهده 
نمی شود. باید دید پس از گذشت مدت مقرر؛ پارلمان نشینان چه 
رویکردی در خصوص مسائل پیرامون وزارت صمت اتخاذ خواهند 
کرد؛ همچنان منتظر اقدام دولت خواهند ماند یا اینکه دوباره 

استیضاح وزیر صمت را کلید خواهند زد. 
  آیا اراده ای برای تفکیک وزارتخانه وجود دارد؟

گذشت 2 ماه از فرصت مجلس به دولت و عدم معرفی وزیر و 
طرح تفکیکی وزارت صمت به مجلس باعث شده تا نمایندگان 
مجلس از ظن خود به این مساله واکنش نشان دهند. در این راستا 
نماینده مردم اردبیل و یکی از استیضاح کنندگان وزیر صمت در 
رابطه با پایان مهلت دو ماهه مجلس به دولت درخصوص استیضاح 
وزیر صمت و تفکیک این وزارتخانه، اظهار داشت: ما از دولت در 
این خصوص گله مند هستیم، من فکر می کنم دولت اراده ای برای 
تفکیک وزارتخانه ندارد. صدیف بدری گفت: در هفته گذشته با 
آقای قالیباف صحبت کردیم و متوجه شدیم که ظاهرا نظر دولت 
همان مصوبه ای است که از قبل در مجلس بود و شورای نگهبان 
ایراد گرفته بود، که دولت با آن موافق است تا توسط آن وزارت 
بازرگانی تشکیل شود. وی افزود: اگر طی هفته جاری این اتفاق 
صورت نگرفت، ما همچنان روی حرف خودمان هستیم و معتقدیم 
که بحث ها و چالش هایی که در وزارتخانه وجود داشت همچنان 
وجود دارد و رفع نشده است در نتیجه ما مصر هستیم که ایشان  
استیضاح شود. نماینده اردبیل تصریح کرد: طی این دو ماه ما 
چیزی از رفع ایرادات و مشکلات در این وزارتخانه ندیدیم. البته 
احتمال می دهم که طی هفته جاری وضعیت وزارت صمت تعیین 
تکلیف شود اما اگر چنین نشد بحث استیضاح مجددا به جریان 

خواهد افتاد. 

 جعفر قنادباشی مطرح کرد: 
 شرایط برجام تحلیل می خواهد 

نه رجزخوانی

به اعتقاد برخی دلواپسان و اصولگرایان طی دو 
ماه آینده شرایط به نفع ما تغییرات زیادی خواهد 
کرد. بسیاری از کارشناسان اما با این گزاره مخالف 
هستند. آنهایی که نظر نزدیک تر به دلواپسان هستند 
نیز محافظه کارانه تر سخن گفته و چنین پیشنهادی 
نمی دهند. مثلا جعفر قنادباشی، تحلیلگر مسائل 
بین المللی اگرچه معتقد است که ایران در شرایط 
موجود دست بالاتر را دارد و غربی ها در موضع ضعف 
هستند، اما در این باره خیلی محافظه کارانه تر اظهار 
نظر می کند. وی گفت: نظر دادن در این باره نیازمند 
اشراف کامل اطلاعاتی از وضعیت آمریکا و اروپایی ها 
دارد. این تحلیلگر مسائل بین الملل افزود: پیش 
بینی کیهان این است که وضع آنها بدتر می شود 
و بسیاری از کارشناسان نیز معتقدند که آنها به 
دلیل جنگ اوکراین با بحران های بیشتری از نظر 
تامین انرژی مواجه می شوند لذا وقت بهتری برای 
امتیاز گرفتن است. من نیز همین اعتقاد را دارم اما 
اینکه بگوییم آیا واقعا وضع آنها بدتر خواهد شد یا 
خیر نیاز به آمارهای بسیاری اعم از آمار ذخایر نفتی 
آمریکا، ذخایر گازی آنها، امکاناتی که در خرید و 
واردات گاز به آلمان و اروپا دارند و... دارد. قنادباشی 
ادامه داد: اینطور که معلوم است آنها نتوانسته اند 
که کشورها را در خاورمیانه به تولید بیشتر نفت 
ناچار کنند و حتی در اروپا هم کشوری مثل اوکراین 
که نفت خیز است، نتوانسته به آنها نفت بدهد لذا 
پیش بینی ها در این راستاست. منتها من به عنوان 
یک کارشناس به اطلاعات کافی دسترسی ندارم. به 
هرحالی بسیاری از اخبار محرمانه است و غربی ها نیز 
کمبودهای خود را پنهان می کنند. وی در پاسخ به 
اینکه با توجه به شرایط موجود در کشور خودمان و 
خساراتی که تا کنون عدم لغو تحریم زده، آیا هنوز 
هم می توان خواستار به تعویق انداختن توافق بود؟ 
گفت: »خساراتی به ایران وارد شده اما الان دیگر 
میزان این خسارات بیشتر نخواهد شد. ما الان در 
ریل و مسیری قرار داریم که از این پس بدون هیچ 
اغراقی اقتصادی خود را بدون نیاز به غرب پیش 
می بریم. ما توانسته ایم که طرف ها خوبی را در جهان 
پیدا کنیم. همچنین توانستیم که تولیدات داخلی 
را افزایش دهیم و.... لذا خسارت بیشتری به ما وارد 
نمی شود. برای کسب امتیاز بیشتر هم باید مترصد 
فرصت بود اما من نمی دانم که این زمان چقدر است. 
وی در خصوص سفر امیر عبداللهیان به آفریقا نیز 
بیان کرد: همه اهدافی که دولت های ایرانی در آفریقا 
دنبال می کردند، اهدافی کوتاه مدت و موقتی بود و 
هیچ کدام از دولت های ایران پس از انقلاب یک نگاه 
بلندمدت استراتژیک به مسائل آفریقا نداشتند. 
آفریقا می تواند بازار خوبی برای کالا های ایرانی 
باشد. برای پزشکان ایرانی، فعالیت در آفریقا می تواند 
بسیار درآمدزا باشد. در حوزه نفت و پتروشیمی و 
فرودگاهی و راه و ساختمان فرصت های بسیاری 
خوبی برای ایرانی ها وجود دارد، هرچند مشکلات و 
چالش هایی نیز در این مسیر هست. حلقه گم شده 
فعالیت ایران در آفریقا عدم اطلاع و آگاهی و شناخت 
کافی از محیط آفریقاست. به آفریقا قاره قرن هزاره 
سوم می گویند و همه قدرت های عمده در نظام 
بین الملل بر سر آفریقا به شکل عجیبی رقابت دارند. 

 دادگاه مشهد: وزرای راه، آموزش و پرورش و کشور عذرخواهی کنند 

نام 3 وزیر روحانی در پرونده قتل

 

 

 سیاست خارجی
نقطه قوت دولت است

منتقدان رئیسی درباره 
برجام جدید ساده انگاری دارند

توجه اصلاح طلبان در این ایام معطوف به سیاست خارجی است. دیروز یک فعال سیاسی اصلاح طلب 
گفت: سیاست خارجی را می توان به عنوان نقطه قوت دولت سیزدهم در نظر گرفت. غلامرضا ظریفیان 
درباره عملکرد دولت در سال اول استقرار اظهار کرد: دولت سیزدهم دولت پرتلاشی است و من نقطه 
قوت عملکرد این دولت را در حوزه سیاست خارجی می دانم. دولت دو کار خوب انجام داد اول اینکه 
گفت وگوهای احیای برجام را دنبال کرد و دیگری این بود که در کنار آن ارتباطات منطقه ای کشور را 
ترمیم کرد. وی ادامه داد: دنیای امروز به هم پیوسته است، مثلا جنگ اوکراین، اروپا را با بحران سوخت و 
غذا مواجه کرد. در این شرایط نمی توان با صرف اتکا به داخل، مشکلات را حل کرد، همان طور که امید به 

بیرون به تنهایی مشکلات را حل نمی کند. 

حسین ا.. کرم گفت: منتقدین فکر می کنند جنگ اوکراین و تحریم ارسال نفت و گاز روسیه به اروپا 
یک فرصت طلائی برای صدور نفت وگاز ایران به اروپاست که این یک ساده انگاری است. آنها معتقدند در 
همین رابطه نماینده اتحادیه اروپا در برجام با ارائه طرح نهائی تلاش دارد دیدگاه  و خواسته های ایران و 
آمریکا را به هم نزدیک کند تا با رفع تحریم ایران، امکان صدور نفت وگاز ایران به اروپا فراهم گشته و تورم 
فزاینده بر اقتصاد اروپا و آمریکا کاسته شود. وی گفت: در توافق جدید وین)برجام جدید( فقط امکان 
سرمایه گذاری نفتی می تواند بخشی از برخورداری و انتفاع اقتصادی ایران را تامین کند که امکان تحقق 
آن زیر سایه برگشت ترامپ به ریاست جمهوری آمریکا و پاره کردن توافق جدید به حداقل تقلیل می یابد. 

خبـــــــر
برگه اربعین صادر می شود

وزیر کشور در خصوص آخرین تمهیدات 
انجام شده برای برگزاری مراسم معنوی 
اربعین حسینی)ع( هم اظهار کرد:  مراسم 
امسال با توجه به مدیریت بیماری کرونا، 
رنگ و بوی جدیدی دارد و با توجه به لغو 
روادید انجام شده با دولت عراق، پیش 
بینی می شود شاهد عزیمت تعداد زیادی 
از عاشقان حسینی به عتبات عالیات باشیم. 
احمد وحیدی با بیان اینکه تلاش های 
خوبی در حوزه زیرساخت برای تسهیل 
تردد زائران اربعین انجام شده است، گفت: با 
هماهنگی به عمل آمده با دولت عراق، برگه 

ویژه اربعین صادر می شود. 


